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A Fidesz és Az ellenzék A pénzre hAjt. egyiket sem érdekli, 
mi történik A szegényekkel. lesz-e mit enniük? 
lesz-e orvos? nekik nem Fontos. nekünk igen! 

Adják visszA Az emberek pénzét! Adják visszA Az életét!

Parlamenti 
tolvajtemPó
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balszemmel
Thürmer Gyula

mi a bal szemünkkel nézünk a világra. Így sok mindent észreveszünk, 
amit csak a jobb szemünkkel nem látnánk. másként is látjuk  
a világot, mondjuk úgy, balszemmel. ezután minden számunkban 
elmondjuk, miként is látjuk az éppen esedékes eseményeket a saját 
politikai értékÍtéletünk alapján, balszemmel. 

A forrAdAlom ünnepén

A fekete és a fehér villanásai, heves 
indulatok, tömegek, a régi hatalom 
rettegő miniszterei, az új hatalmat hozó 
matrózok és katonák, a cári sas ledöntése, 
a Szmolnijban győztesen beszélő 
Lenin. „A munkás-paraszt forradalom, 
amelynek szükségességét mindig 
hangsúlyozták a bolsevikok, győzött.” 
Valahogy ilyennek véltem az 1917-es 
októberi forradalmat, mikor iskolásként 
a körúti Zrínyi moziban láttam Szergej 
Eisenstein filmjét, az Októbert. Egy 
forint ötven volt a jegy, de mivel matinés 
előadás volt, azaz a film előtt színészek, 
zenészek adtak rövid műsort, ötven 
fillérrel többe került. Történt mindez egy 
olyan világban, melynek kezdetét 1917. 
november 7-e jelentette.

Igen, 1917 megváltoztatta a világ 
addigi történetét. Ti, tőkés urak, 
azóta féltek tőlünk, azóta igyekeztek 
elnyomni, kiirtani bennünket. Igen, 
1917 valóra váltotta azt, ami addig 
legfeljebb kísértetként járta be Európát. 
Azok kerültek felülre, akik addig, 
évszázadokon át alul voltak: munkások, 
parasztok, szegények milliói. Vagyis mi.

Ti, tőkés urak, soha nem bocsátottátok 
meg 1917-et. Megdöntöttétek a 
Tanácsköztársaságot, de a Szovjetuniót 
már nem tudtátok. Ránk engedtétek 
Hitlert, a fasizmust, de mi voltunk 
az erősebbek.  Mindez nem volt elég 
nektek. Elindítottátok a hidegháborút. 
1956-ban az amerikai katonák már 
Budapestre készülődtek, hogy véget 
vessenek a szocializmusnak. De nem 
sikerült. Most ünnepeltek, mert 1990-ben 

megdöntöttétek a munkások és parasztok 
hatalmát. Na igen, több volt a pénzetek, és 
árulók is akadtak bőven a mi oldalunkon.

Most azt hiszitek, hogy tiétek a legjobb 
rend, ami csak létezhet. Piacgazdaság, 
magántulajdon és demokrácia –
hirdetitek. Tervgazdaság, közösségi 
tulajdon, dolgozói demokrácia – mondjuk 
mi. Elismerjük, ti jó életet, gazdagságot 
teremtetek. Igen, de csak keveseknek. 
Mi a többségnek adtunk tisztességes 
életet, senki sem lehetett milliárdos, de 
hajléktalan sem lehetett senki.

A kapitalizmus, a vállalkozás, a verseny 
felel meg az ember természetének, mi 
jobbak vagyunk – mondjátok ti. Az embert 
nem a vállalkozás, hanem a munka teszi 
emberré – mondjuk mi. A szocializmus 
munkát, megélhetést, létbiztonságot 
adott százmillióknak. Ti visszahoztátok 
a munkanélküliséget, a nélkülözést, az 
éhezést, a létbizonytalanságot.

A piacgazdaságban tanulhat, 
érvényesülhet mindenki, aki tehetséges 
és versenyképes – állítjátok ti, miközben 
magatok is tudjátok, hogy ez nem igaz. Mi 
mindenki előtt megnyitottuk a tanulás, 
a kulturális felemelkedés lehetőségét. 
A tehetség számított, nem a vagyon. Ma a 
tanulásban is az dönt, hogy kinek mennyi 
pénze van – válaszoljuk mi.

Vállalkozz, légy ügyes, keress sokat, 
köss jó biztosítást, és nem lesz gondod, 
ha beteg leszel! Ez a ti receptetek. 
Mi mindenki számára hozzáférhető, 
ingyenes egészségügyet teremtettünk. Ez 
a mi hitünk. Nem volt olyan ember, akit 
azért ne kezeltek volna időben, mert nem 
volt pénze. Ma mindezt újra elveszitek 
tőlünk.

Nálunk demokrácia van, nálatok 
diktatúra – mondjátok ti. Milyen 
demokrácia az, ahol a dolgozókat senki 
sem képviseli a parlamentben? Milyen 
demokrácia az, ahol a pénz uralkodik? 
Milyen demokrácia az, ahol mindenkinek 
van ára, képviselőnek, miniszternek, 
bírónak, mindenkinek?

Többpártrendszer, hivatásos poli-
tikusok ból álló parlament, négyévenkénti 
választás. Ez a ti eszmétek. A képviselőket 
a helyi dolgozói kollektívák saját soraikból 
delegálják! Ne legyenek hivatásos 
politikusok, a munkájukat társadalmi 
munkában végezzék! Legyenek 
ellenőrizhetőek és visszahívhatóak! – 
valljuk mi a jövőről.

A szocializmus maga az erőszak – 
állítjátok. Elfeledtétek a kapitalizmus 
születését? – mondjuk mi. Nem ti vettétek 
el erőszakkal az angol paraszt földjét, 
és hajtottátok be a gyárakba napi 16 óra 
munkára? Nem ti kényszerítettétek a 
négereket rabszolgamunkára? Igen, 70 
év – kevés volt ez az idő ahhoz, hogy 
a szocializmus ideális legyen. De ti, 
tőkések évszázadok óta kísérleteztek, 
országok egész során próbáljátok ki 
az újabb és újabb recepteket, és mégis 
válságból válságba kerültök.

Recsk, gulág, bűnös korszak! –
sulykoljátok a fejekbe azt, amit rólunk 
gondoltok. A lakosság fele szegény, 
százával fagynak meg télen az utcán, 
a fiatalok külföldre kényszerülnek – 
mondjuk mi. Ez nem bűn? Igen, követtünk 
el hibákat, bűnöket is, de a ti bűneitek már 
sokszorosan túltettek a mieinken.

Pénz, haszon, profit – mondjátok ti. 
Munka, szolidaritás, emberség – valljuk 
mi. Nem lesz többé szocializmus –
mondjátok ti. Ti már szétzúzzátok azt 
is, amit egykor magatok teremtettetek: 
a szabadság, testvériség, egyenlőség 
eszméit – válaszoljuk mi. Szétzúzzátok, 
mert tudjátok, hogy a ti rendszeretek 
válságban van, s nincs megoldás. 
Agresszívek vagytok, mert már megéltétek 
a szocializmust. Féltek, mert tudjátok: a 
dolgozók, a nép majd ismét kezébe veszi a 
hatalmat. Úgy, mint 1917 novemberében.

thürmer gyula
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Hétből-Hét
  miT Gondol A munkáspárT?

1. Jelenleg is a Fidesz tagja Balogh József országgyűlési 
képviselő, aki áprilisban orr- és arccsonttörést okozva 
verte meg élettársát. Baloghot a verés után néhány nappal 
kiléptették a Fidesz parlamenti frakciójából, mert ott 
vállalhatatlanná vált a jelenléte.

munkáspárt: Az említett férfi – véletlenül se nevezzük 
úrnak – továbbra is Fülöpháza polgármestere, valamint 
„független” parlamenti képviselő, mivel mandátumát nem 
adta vissza. A napokban saját maga vallotta be a bíróságon, 
hogy bizony hazudott, élettársa sérüléseinek semmi köze a 
vak komondorhoz, annál inkább saját öklének és a hirtelen 
kézre eső oszlopnak, melybe a hölgy fejét beleverte. Balogh 
József tettét majd meg- avagy elítélik. A köztörvényeseknek 
megvan a helyük… Visszahívható, számon kérhető 
politikusokat az önkormányzatokba, a parlamentbe!

2. „A második világháború után az állam elvette a 
magántulajdont, mindenbe beleszólt, mindenben 
kompetensnek érezte magát. A rendszerváltás után viszont 
átestünk a ló túlsó oldalára, mindent a piacra bíztunk” 
– mondta Orbán Viktor, mielőtt aláírta volna a kormány 
stratégiai megállapodását a Telenorral. A Telenor tulajdonosa 
norvég, tehát a norvég-magyar barátság is erősödik ezzel a 
megállapodással.

munkáspárt: Orbán Viktor egészen jól mondta: átestek a ló 
túloldalára. Mindent a multinak, semmit az embereknek. 
Semmi bajunk a norvégokkal, mással sem, de maradt egy 
megválaszolatlan rés: mit jelent a stratégiai megállapodás? 
Ez eddig egyik partnerrel kapcsolatban sem került 
nyilvánosságra. Adókedvezményt kapnak, az valószínű. De 
mit kapunk mi? Mitől jó ez Magyarországnak? A percdíjunk 
nem fog csökkenni…

3. A kormány megkezdte a tárgyalásokat a minimálbérről, 
amely jövőre meg fogja haladni a 100 ezer forintot, mondta 
a foglalkoztatásért felelős államtitkár keddi, budapesti 
sajtótájékoztatóján. Czomba Sándor szerint a bértárgyalások 
legkésőbb december elejéig lezárulnak.

munkáspárt: Remek kezdeményezés, hogy emelkedjen 
a minimálbér. A mostani éhenhaláshoz sok, jóllakni 
kevés. De kimaradt a magyarázatból, hogy az új összeget 
milyen adóterhek sújtják, s az is, hogy a mikro-, kis- és 
középvállalkozásokat (értsd: a magyar vállalkozókat) mire 
kényszerítik. Elbocsátásokra? A multiknál még mindig 
van adókedvezmény, ilyen-olyan kiskapu. Megemelkedik 
a minimálbér? Emelkedni fog a munkaórák száma. 
„Perelhetnek, ha nem kell a meló.” Talán azokkal is 
egyeztetni kellene, akik ennek a rendszernek a károsultjai. 
Őket kellene képviselni a parlamentben. Velünk.

4. Információk szerint Mesterházy munkáját a jövőben egy elnöki 
tanácsadó testület segíti. A tanácsadók között említik Lendvai 
Ildikót és Kovács László, korábbi pártelnököt is, valamint 
Földes Györgyöt, a Politikatörténeti Intézet főigazgatóját.

munkáspárt: Íme a szép, az „új” MSZP. Elnézzük Mesterházy 
frizuráját, s mellette azokat a neveket, akik „semmit sem 
tehetnek az MSZP kormányzásáról”. Elnézést kérünk, mi 
máshogyan emlékszünk. Akkor sem voltak baloldaliak, 
elvettek mindent, amit lehetett, mára sem váltak baloldalivá. 
Segítséget tőlük senki ne várjon.  

5. A közép-európai országok összetartozás-tudatának 
erősítése volt a visegrádi csoport kétnapos külügyminiszteri 
találkozójának célja, és ebben a tekintetben sikeresnek 
bizonyult a tanácskozás – mondta Németh Zsolt, a 
Külügyminisztérium parlamenti államtitkára, jelezve, hogy 
napirenden van a balkáni országok uniós csatlakozása.

munkáspárt: Semmitmondó szép szavak, de mi van mögöttük? 
Az EU be akarja kebelezni a balkáni államokat, hogy új 
piacok szerzésével enyhítse saját válságát, és mellesleg 
keresztbe tegyen az oroszoknak. Magyarország pedig 
bábáskodik ehhez. Az EU-t nem bővítenünk kell, hanem 
kilépni belőle!

6. A rokkantsági és a rehabilitációs ellátások, valamint a 
baleseti járadékok összege is emelkedik január 1-jével 
a nyugdíjakkal azonos mértékben – közölte az Emberi 
Erőforrások Minisztériuma.

munkáspárt: A nyugdíjak 2,4 százalékos emelésének 
mindenki örül, de ha jobban megnézzük a valóságot, már 
nincs is minek örülni. A kormány csak a szocialista kormány 
időszakához méri magát, miközben a problémák az elmúlt 
25 évre, a rendszerváltásra vezethetőek vissza. A lakásrezsi 
és a gyógyszerek ára annyira megemelkedtek, hogy elviszik 
az átlagnyugdíj 70-80 százalékát. A nyugdíj emelkedése 
elmarad a bérek emelkedésétől. Mindezért a tőkés rendszer 
a felelős. Mindenki számára alanyi jogon kell biztosítani 
nyugdíjat, és a mindenkori létminimumnak megfelelő 
minimálnyugdíjat! Munkát kell adni az embereknek!

7. Petrétei Józsefnek – igazságügyi és rendészeti miniszterként 
– fogalma sem volt arról, mit kell tenni a Szabadság téri tévé-
székház 2006. szeptemberi ostromának óráiban. Ez derült ki a 
volt miniszter tanúvallomásából, amit a rendőri vezetők elleni 
büntetőper keddi tárgyalásán tett a Fővárosi Törvényszéken.

munkáspárt: És ez az ember felelt a rendőrségért Gyurcsány 
kormányában. Ennyit a szakértői kormányzás, az MSZP 
hozzáértésének, Gyurcsány és Bajnai szakmaiságának 
mítoszáról.

rövid hírek – rövid kommenTárok
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Az AnTifAsizmus nem leheT 
hATAlomsóvár párTok kAmpányTrükkje

A Jobbik Horthy-szobrot avatott, a Fidesz sajnálkozott, az Együtt 
2014 és más szocliberális pártok Horthy antiszemitizmusa ellen 
tiltakoztak. Nagyjából ezt történt a múlt vasárnap Budapesten. 
Túl is léphetnénk rajta, ha nem arról lenne szó, hogy a jobboldali 
politikai erők egyre távolabb tolják azt a vörös vonalat, amit 
nem illő, és nem lenne szabad átlépni. De, sajnos, erről van szó.

Itt van mindjárt a szobor ötlete. Németországban is vannak 
bizonyára olyanok, akik az Unter den Lindenen szívesen látnának 
egy Hitler-szobrot. De nem állítanak, mert tudják, hogy itt van az 
a határ, amit nem lehet büntetlenül átlépni. Olaszországban sem 
kapott szobrot Mussolini, pedig az erőskezű rendcsinálásnak ott 
is vannak hívei. Jó, a Horthy-szobor nem köztéren van, hanem 
egy templom előtt. De azt is megengedte valaki. A Bartók Béla 
útból még nem lett Horthy Miklós út, de ha így haladunk, csak 
idő kérdése.

Horthy egyébként itt él köztünk. És ezért a Fidesz, a mostani 
kormány a felelős. A Kossuth teret úgy állítják vissza, ahogyan 
azt valaha a „kormányzó úr” is láthatta. Visszajött a Kúria, a 
Honvéd Koronaőrség, újra adományozzák a Corvin-láncot. A 
magyar állam szinte minden nap tesz egy lépést, no, nem a 21. 
századi modernség felé, hanem vissza, Horthy Miklós korába. 

A Fidesz most is csak sajnálkozott, ejnye, ejnye, de csúnya 
dolgot művel a Jobbik! Aztán semmi. Undorító a Fidesz 
reagálása. Valójában maguk is szobrot állítanának, csak félnek 
a külföldi reagálástól. A kormányt valójában most csak egyetlen 
dolog érdekli: az antiszemitizmusnak még a leghalványabb 
gyanúja is kerülje el a kormányt! A kormány minap megtette 
azt, ami néhány hónapja is abszolút elképzelhetetlen lett volna. 
Navracsics miniszterelnök-helyettes kijelentette: a magyar állam 
is felelős volt a holokausztért. Értik ezt? Az a magyar állam, 
amellyel az Orbán-kormány lelki, politikai közösséget vállal! 
Magyarország mindjárt meg is kapta a holokauszt emlékév 
rendezésének jogát, úgyhogy a Fidesz ilyen szempontból 
nyugodtabban készülhet a választásokra.

De ettől még lehet Horthy-szobrot avatni. Lehet engedni a 

Jobbikot, hogy hülyét csináljon Magyarországból. Bárki is 
elhiszi, hogy nem rajtunk röhög a civilizált világ, amikor a 
szobor mellett komolykodó aggastyánokat látja, a Magyar 
Királyi Csendőrség egyenruhájában. Mit gondolhat Európa, 
amikor Gyöngyösi Mártont vagy éppenséggel a politikus pap, 
Hegedűs Loránt baromságait hallgatja? A Balkán vagyunk, 
annak is a legsötétebb része. Nem miattunk. Miattuk.

Rosszul lépett az ellenzék is. A liberális ellenzék Horthyt 
antiszemitizmusa miatt tartja bűnösnek. Horthy valóban nem 
szerette a zsidókat, mint ahogyan az akkori Magyarországon 
nagyon sokan voltak ilyenek. De Horthy mindennél jobban 
utálta a kommunistákat. Az egész rendszere arra épült fel, hogy 
a Tanácsköztársaság soha ne térhessen vissza, még egyszer 
ne lehessen „kommün” Magyarországon. Erről miért hallgat 
a szocliberális ellenzék? Valószínűleg azért, mert nincs nekik 
bajuk a Horthy-rendszer kommunista ellenességével. Ha nem 
lett volna holokauszt, a Horthy-rendszer egy kedves, mérsékelt 
konzervatív rendszer lenne a szemükben.

A Munkáspárt nem fogadja el Horthyt, mert rendszere 
minden viszonylagos pozitívuma mellett is nacionalista, 
antiszemita, kommunista-ellenes és fasiszta volt. De nem 
fogadjuk el azért sem, mert a földbirtokos arisztokrácia és a 
nagytőke szövetségére épülő rendszere nem volt modern. A 
szomszédos Ausztriában százszor több volt a demokrácia, és az 
állam is modern intézményként működött. Benest lehet szidni, 
de a háború előtti Csehszlovákia jóval a Horthy-Magyarország 
előtt járt modernségben és demokráciában is.

A Horthy-kultuszt meg lehetne akadályozni. De ehhez a 
szocliberális ellenzéknek is félre kellene tennie a kommunisták 
elleni ellenszenvét és gyűlöletét. A holokauszt emlegetése 
mellett kellene szólni arról is, hogy Horthy rendszere nem csak 
a zsidók életét keserítette meg, hanem nagyon sok szerencsétlen 
munkás, paraszt, cseléd, kubikos, napszámos életét is tönkre 
tette. Belevitt bennünket egy háborúba, amit elkerülhettünk 
volna. S, ki tudja, akkor talán ma nem kellene Trianont siratni. 
Ha a szocliberális ellenzék ott marad, ahol ma van, sajnos, előbb-
utóbb lesz köztéri szobor is. Most még nem késő változtatni! 

nem kérünk horThyból!
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Idézetek a „főméltóságútól” 
 „Ebben az országban rendnek kell lennie, és én rendet fogok 

tartani. A rendetlenkedőkbe belelövetek, s ha a rendetlenség 
a jobboldalról történik, számomra a különbség csak annyi, 
hogy ezekbe fájó szívvel fogok belelövetni, amíg egy esetleges 
baloldalról jövő rendetlenkedésbe passzióval.”

„Különbség az emberek közt vagyonban és életmódban 
mindég volt és lesz. Enélkül megállna az élet.”

„A falu népe, fajunk gerince, ereje, ősforrása, akikkel 
egynek érzem magam vágyaikban, reményeikben és a magyar 
föld szeretetében. Úgy mint eddig, fogjanak kezet ezentúl is 
azzal a történelmi középosztállyal, amely ezeréven keresztül 
irányította ennek az országnak sorsát és amely vele együtt van 
hivatva ezentúl is a nemzetnek irányt adni.”

„A földosztás demagógia, felforgató irányzat… Azon nem 
lehet változtatni, hogy Magyarország kilencmillió holdnyi 
szántóföldjéből nem juthat több fejenként a kilencmillió 
magyarnak egy-egy holdnál. Egy hold földből pedig nem lehet 
megélni. De ha mindenkinek ezer holdat adhatnánk, akkor meg 
nem lenne, aki a földet megmunkálja.” 

„Hűségesen és megbízhatóan állunk a Német Birodalom 
mellett, amellyel évszázadok óta a hű barátság és ragaszkodás 
eltéphetetlen kapcsai fűznek össze, és lelkesedéssel veszünk 
részt a tavaszi offenzívában.”

„Kétségtelen, hogy ma az egész világnak legfontosabb érdeke a 
bolsevizmus leverése, mert kizárt dolog, hogy az emberiség nyugodt, 
békés élethez jusson, amíg ez a pestis nyugtalanítja a világot. 
Természetes, hogy lelkesedéssel kívánunk részt venni a döntő 
harcban, nem csupán hagyományos, hűséges fegyvertársi mivoltunk 
és sorsközösségünk folytán, hanem már csak önzésből is.”

„Az egyik szemrehányás arra vonatkozott, hogy 
Magyarországon állitólag túl enyhén kezelik a zsidókat. Ebben 
a kérdésben minden elbizakodotság nélkül hivatkozom arra, 
hogy annak idején én voltam az első, aki szót emeltem a zsidók 
destruktív magatartása ellen, és azóta megfelelő intézkedéseket 
tettem befolyásuk visszaszorítására.”

„Ami a zsidókérdést illeti, én egész életemben antiszemita 
voltam, zsidókkal sohasem érintkeztem. Tűrhetetlennek 
tartottam, hogy itt Magyarországon minden-minden gyár, bank, 
vagyon, üzlet, színház, újság, kereskedelem stb. zsidókezekben 
legyen, és hogy a magyar tükörképe – kivált külföldön – a 
zsidó. Azonban, minthogy a kormányzat egyik legfontosabb 
feladatának az életstandard emelését tartom, tehát gazdagodnunk 
kell, lehetetlen a zsidókat, kiknek minden a kezükben volt, egy-
két év leforgása alatt kikapcsolni, és hozzá nem értő, leginkább 
értéktelen, nagyszájú elemekkel helyettesíteni, mert tönkre 
megyünk. Ehhez legalább egy emberöltő kell. Én hirdettem 
talán először hangosan az antiszemitizmust, azonban nem 
nézhetek nyugodtan embertelenségeket, szadista, oktalan 
megaláztatásokat, mikor még szükségünk van rájuk.”
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oTThon vAGyunk A mAndinkán
A szocializmusban megéltünk a 
bányából, de most? – panaszolta egy 
idős ember Tatabánya belvárosában a 
Munkáspárt elnökének. A bányának már 
régen vége, de az elmúlt két évtizedben 
megtelepedtek a multik a környéken. A 
67 ezer fős lakosú Tatabánya optimális 
hely a külföldi vállalkozóknak. Mellette 
suhan el az autópálya, a főváros is 
közel van. A külföldi cégek behívása 
azonban nem változtatta meg mindenki 
életét. Az idősebbek és azok, akik 
valamilyen ok miatt nem kellenek a 
multinak, beszorultak a város lakótelepi 
házaiba. Nem nagyon van menekülési 
út. Beletörődve, fásultan intézik ügyes-
bajos dolgaikat a belvárosi postán, a 
bankokban.

A múlt héten Tatabányára telepedett 
a Munkáspárt „rohamcsapata”. Thürmer 
Gyula beszédet mondott, interjúkat adott. 
Karacs Magdolna alelnök szórólapot 
osztogatott és az emberekkel beszélgetett. 
Kovács István, az Elnökség tagja az új 
választási dekorációnkat építette. De ott 
volt Nagy István is, Fehérvári Zsolt is, s 
bátran szólították meg az embereket. A 
helyiek, élükön Ábrahám József megyei 
elnökkel és Szűcs István elnökségi 
taggal, jó előre előkészítették a terepet. 
Megvoltak az engedélyek, sokan tudtak 
is arról, hogy ezen a napon a Munkáspárt 
vezetőivel ismerkedhetnek meg.

Élete első televíziós interjújával átesett 
a tűzkeresztségen Petrik Tímea is, a 
Munkáspárt tatabányai képviselőjelöltje. 
Tímea 22 éves, itt tanult és itt élt 
korábban, sok ismerőse van a városban. 
A Munkáspárt központi csapatának 
munkatársa, de most éppen gyermekével 
van otthon. Lacika is itt van velünk! – 
újságolta a büszke édesanya.

A munkáspárti csapat késő délelőtt 

áttelepült Tatabánya-Kertvárosba, amit 
sokan ma is Mandinka néven ismernek. 
Tatabánya központja sem kelti azt az 
érzést, hogy – ahogy a kormány mondja 
– a jobban teljesítő Magyarország 
egyik városában vagyunk. A Mandinka 
azonban leírhatatlan. Rosszul öltözött, 
elhanyagolt külsejű emberek, mindent 
átható szegénység, leharcolt presszó. Ez 
maradt az egykori bányász-lakótelepből. 
Mindenki a „munkásbuszokat” várja. 
Azok viszik az ittenieket a környező 
külföldi cégekhez. Este meg vissza. 
Ennyi az élet.

Az Isten áldja meg a nevét, bizony 
jobb volt Kádár idején! – mondja egy 
cigányasszony, és csodálja a Kádár-
képes gyufáinkat. Látszik rajta, hogy 
egy pillanat alatt lefutott benne élete 
filmje, amiben voltak jobb és szebb 
pillanatok, mint a mostaniak. Nehezen 
indul a beszélgetés az emberekkel, de 
aztán kezdik mondani a magukét. Kezdik 
érteni, hogy a Munkáspárt van itt, és nem 
az MSZP, nem a Fidesz. Kezdik érteni, 
hogy miért kérjük a támogatásukat. 
És ráállnak, előbb egy, aztán kettő. 
A rendezvény végére a munkáspárti 
csapat száznál több aláírást gyűjtött 
össze, szétosztott rengeteg újságot és 
röplapot. Megérte a csapat fáradozása 
és összehangolt munkája. A Munkáspárt 
otthon van a Mandinkán.
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A munkáspárT önállóAn indul A válAszTáson
A Munkáspárt önállóan indul a 2014-es 
parlamenti választáson, és a körzetek 
nagy többségében jelöltet állít – mondta 
Thürmer Gyula pártelnök keddi, 
miskolci sajtótájékoztatóján. A cél az, 
hogy országos listája legyen a pártnak. 

„A dolgozó embereket, a rendszer-
váltás veszteseit mi képviseljük” – tette 
hozzá.

A Munkáspárt választási program-
jának pontjai közül kiemelte a progresszív 
személyi jövedelemadó bevezetését, 
a gazdagokra egyszeri vagyonadó 
kivetését, a közműszolgáltató cégek 
államosítását. 

Akiknek 500 millió forintnál nagyobb 
vagyonuk van, összevont vagyonbevallást 
kellene tenniük a Munkáspárt szerint, 
és vagyonuk értékének 40 százalékát 
be kellene fizetniük. A minimálbért 

őszI vásár mIskolcon
A Munkáspárt miskolci szervezete vasárnap két helyen rendezett Őszi vásárt, 
amit egybekötött aláírásgyűjtéssel és a párt népszerűsítésével, A Szabadság 
terjesztésével is.

A Komlóstetőn és a Diósgyőri Kórháznál kezdő akciók a jövőben is 
folytatódnak.

A Munkáspárt így segítségére van a miskolci dolgozó embereknek, hogy a 
legkisebb fáradsággal feltöltsék télire az éléskamrájukat! S nem utolsó sorban 
a legolcsóbban is – Répási Zoltán és felesége segítségével jó minőségű magyar 
termelői zöldségekhez, gyümölcsökhöz juthattak. 

Mind a két helyszínen nagy örömmel fogadták a Munkáspártot, nagyon sokan 
megköszönték az aktivisták fáradságos munkáját. Sokan aláírták a párt „Élhető 
Magyarországot akarok!” kiáltványát, sőt jelezték, a Munkáspárt 2014-ben 
is számíthat támogatásukra, nyugodtan keressék meg őket, az ajánlásokhoz is 
nevüket adják. 

Miskolc első számú választókerületében a Magyar Munkáspárt jövőre Orosz 
Imre Tibort, a második választókerületben Fülöp József Istvánnét indítja.

adómentessé tennék, a minimálbér és az 
átlagbér között 10 százalékos, 500 ezer 
forintos havi jövedelemig 25 százalékos, 
az e fölötti sávban pedig 45 százalékos 
SZJA-t alkalmaznának.

Azt mondta, Magyarországon 
változást az jelentene, ha az elmúlt 25 
évben követett gyakorlat befejeződne. 
„Befejeződne az, amikor fizetett a 
többség, fizettek a dolgozók, a munkások, 
a szegények, a másik oldalon pedig egyre 
gazdagabbá váltak a milliomosok, a 
milliárdosok” – fejtette ki.

Szerinte, ha ez így marad, a dolgozó 
embereknek nem marad semmijük, csak 
az adósságuk, és tűrőképességük túllép 
azon a határon, amit a társadalom el tud 
viselni. „A Munkáspárt azért megy a 
parlamentbe, hogy változást érjen el” – 
hangsúlyozta Thürmer Gyula.

emlékezés A márTírokrA
Bensőséges ünnepségen emlékeztek a Munkáspárt 
budapesti szervezetének tagjai a Fiumei úti temetőben az 
1956. október 30-i eseményekre. Sápi István szép verse 
után Fogarasi Zsuzsanna, a párt alelnöke, budapesti elnök 
köszöntötte a megjelenteket. Kötelességünk emlékezni a 
munkásmozgalom mártírjaira. Értünk éltek, értünk adták az 
életüket! – mondotta. 

Az 1956-os eseményeket Farkas Ferenc régióelnök idézte 
fel. A szemtanú és a résztvevő hitelességével emlékezett 
arra, hogy pártmunkások és katonák védték a Köztársaság 

téri pártházat, amely azokban a pillanatokban a munkás-
paraszthatalom jelképe lett.

Védték azokkal szemben, akiknek nem kellett a szocializmus, 
s a régi rendet, a kapitalizmust akarták visszahozni. Az októberi 
napok után újjászerveztük a pártot, a Néphadsereget, 
elindítottuk a normális életet – mondta. Farkas Ferenc kiemelte, 
hogy a múltra mindenki a maga módján emlékezik. A jelen 
politikusai azonban hibát követnek el, amikor egy múltbeli 
tragikus eseményhez kötik a mai politikát, nem engedik 
beforrni a sebeket, és újra megosztják a magyar társadalmat.
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Budapesten is működött amerikai lehallgatóközpont, némi 
nyim-nyámolás után a magyar politikai elit is felháborodott. 
Orbán Viktor még a frakcióvezetőket is összehívta tanácskozni, 
miután kiderült, az ő telefonjaikra is „rászállt” a tengerentúli 
poloska. Arról azonban kormány és ellenzék is hallgat, 
hogy teljes egyetértésben engedték-e meg korábban, hogy a 
„terrorizmus elleni” védekezés jegyében sok millió magyar 
e-mail levelezésének, mobilhívásainak adatait adták önkéntesen 
Washingtonnak.  

Orbán Viktor miniszterelnök az amerikai lehallgatási 
botránnyal kapcsolatban levélben konzultációra hívta a 
parlamenti frakciók vezetőit - jelentette be Kocsis Máté, a Fidesz 
kommunikációs igazgatója az Országgyűlés nemzetbiztonsági 
bizottságának keddi ülése után tartott rendkívüli 
sajtótájékoztatóján. Azt mondta: ha ezek a konzultációk 
lezárultak, a Fidesz frakció javaslatot fog tenni egy a lehallgatási 
botránnyal foglalkozó parlamenti vizsgálóbizottság felállítására.

Kocsis Máté felidézte: a közelmúltban nyilvánosságra 
kerültek az amerikai központi hírszerző ügynökség, a CIA 
és az amerikai nemzetbiztonsági ügynökség, az NSA közös 
lehallgatásra szakosodott szervének adatai. Ismertté váltak a 
lehallgató és átjátszó központok helyszínei, melyek között több 
európai főváros, köztük Budapest is szerepelt. Az is kiderült, 
hogy az Egyesült Államok európai vezető politikusokat is 
lehallgatott. 

Ezért az Országgyűlés nemzetbiztonsági bizottsága 
kedden a lehallgatási üggyel kapcsolatban a magyarországi 
szakaszolgálatok képviselőinek részvételével tartott zárt ülést. 
Kocsis Máté, a bizottság tagja azt mondta: az ülésen felmerültek 
olyan információk, amelyek további vizsgálatot igényelnek, 
mivel úgy vélik, nemcsak információ-, hanem befolyásszerzésre 
irányuló törekvések is lehettek a lehallgatások mögött.

A bizottsági üléséről konkrétumokat a képviselő nem árult 
el, mivel a zárt ülésen elhangzott információk minősített 
adatok, azok államtitoknak számítanak. Azt viszont Kocsis 
Máté kiemelte, hogy a lehallgatási botrány széles körű kezelést 
igényel, mivel nemcsak a nemzetbiztonsági, hanem a külügyi 
és a biztonságpolitikai területet is érinti. Ezért szükséges, hogy 
egy parlamenti bizottság átfogó vizsgálatot folytasson le. 

Összefoglalva: az amerikaiak csak azokat nem hallgatták le, 
akiket nem akartak.

befolyásszerzés?

A Fidesz szóvivője nyilatkozatában ugyanakkor elszólta 
magát. Arról beszélt, hogy „nemcsak információ-, hanem 
befolyásszerzésre irányuló törekvések is lehettek a lehallgatások 
mögött”. Meghökkenten hallgatjuk Kocsis Máté szóvivő urat. 
Kire gondol vajon? Netán Magyarország hadügyminiszterére, 
Hende Csabára, aki szinte naponta jár ki Afganisztánba, 
akihez amerikai tiszt szinte kopogtatás nélkül is beléphet a 
minisztériumba? Vagy Magyarország belügyminiszterére, Pintér 
Sándorra, aki az amerikai nagykövet kedvéért cowboynak vagy 
hawaii néptáncosnak öltözik? Esetleg a „demokratikus ellenzék” 
vezetőire, akik úgy járnak jelenteni az amerikai nagykövetség 
Szabadság téri épületébe, mintha kedvenc bankjukba mennének? 
Gyurcsány Ferencre, aki a Soros alapítványtól kap pénzt? 
Mesterházy Attilára, aki a tengerentúlon egyeztet már remélt 
hatalmáról? Bajnai Gordonról, aki amerikai tanácsadókkal és 
lobbistákkal veszi körül magát?

Ne adj’ Isten arra, akinek azonnal lépnie kellett volna a 
botrányban, amikor kiderült? Magyarország külügyminiszterére, 
Martonyi Jánosra? Aki ahelyett, hogy berendelte volna és 
ordított volna az amerikai nagykövettel, vagy jegyzéket 
jegyzékre fogalmazott volna, mindössze jól elkvaterkázott 
Victoria Nuland amerikai helyettes külügyi államtitkárral a 
festői gödöllői kastélyban? 

A hivatalos közlemény sokatmondó: „Martonyi János az 
amerikai helyettes államtitkárral folytatott megbeszélésén 
felvetette a lehallgatási ügyet, kérve az amerikai fél tájékoztatását 
annak esetleges magyar vonatkozásairól. Nuland válaszában 
utalt arra, hogy Barack Obama elnök sajnálatát fejezte ki, 
amiért az ügy beárnyékolja a transzatlanti szövetségesi 
viszonyt. Elmondta, hogy az amerikai elnök a történtek alapján 
az amerikai hírszerzési eljárások teljeskörű felülvizsgálatát 
rendelte el, amelynek eredménye az év végére várható.” A 
magyar külügyminiszter reakciója erre csak ennyi volt később: 
helyre kell állítani a bizalmat az Egyesült Államokkal, mert ez 
az együttműködés alapja.

az amerIkaIak nem csak orbánt Hallgatták le, 
A kormány jóváhAGyásávAl 

sok millió mAGyAr AdATAihoz juThATTAk hozzá

ki A poloskákkAl! 
eleGünk vAn Amerikából!
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A budapesti amerikai nagykövetség az MTI-nek küldött 
reakciójában közölte: az Egyesült Államok olyan típusú külföldi 
hírszerzést folytat, amilyet minden ország végez. 

Még magyarázkodásra sem vették a fáradságot…

az elIt a felelős

A magyar kormány csak most kapott eszéhez, amikor 
nyilvánvalóvá vált, hogy magát Orbán Viktor is lehallgatták. 
Szánalmas. 

Szó sincs arról, hogy a rendszerváltás óta amerikai tanácsadók 
és szakértők ülnek – vagy legalábbis szabadon bejáratosak - a 
stratégiai magyar állami intézményeknél. 

Szó sincs arról, hogy a magyar politikai elit, az MSZP és a 
Fidesz egyaránt, az elmúlt években minden létező információhoz 
odaengedte az amerikai megfigyelőket.

Szó sincs arról, hogy a honvédség, a belügyminisztérium, 
a titkosszolgálatok adataihoz az amerikaiak szabadon 
hozzáférhettek eddig is.

De ami a legfontosabb, szó sincs arról, hogy az amerikaiak 
miért figyelik meg sok millió magyar e-mailes levelezést, 

A briTek is beseGíTeTTek

kínA: WAshinGTon hAzudik
Éles hangú kommentárban bírálta a Kínában folytatott 
amerikai titkos adatgyűjtést a kínai China Daily című angol 
nyelvű napilap pénteken, elutasítva azt a magyarázatot, 
hogy az Egyesült Államok terrorveszély miatt üzemeltet 
lehallgatóállomásokat az ázsiai ország területén.

A Fehér Ház magyarázattal tartozik, mivel az ilyen 
létesítmények és tevékenységük törvénytelen, rájuk nem 
vonatkozik a diplomáciai mentesség – szögezte le a lap. 
Emlékeztetett arra, hogy a napokban kiszivárogtatott 
információk szerint az elektronikus lehallgatásra 
szakosodott, az amerikai Nemzetbiztonsági Ügynökségen 
belül működő Special Collection Service (SCS) négy 
kínai nagyvárosban működtet, vagy működtetett 
lehallgatóállomást.

A lap kétségbe vonja, hogy a hírszerzési adatok „végső 
felhasználója”, az Egyesült Államok elnöke még elvétve 
sem ellenőrzi a kémszolgálat által gyűjtött információk 
forrását, vagyis nincs tudomása arról, hova telepítették a 

központokat. És azt sem hiszi el, hogy a lehallgató állomások 
a terrorizmus elleni harcot szolgálják.

A China Daily sérelmezi, hogy míg Kína – mint fogalmaz 
– őszintén támogatja a globális terrorizmus elleni harcot, 
addig Washingtonban a Hszincsiang-Ujgur autonóm 
területen elkövetett „terrortámadásokat” „megszépítve” 
többnyire a szabad vallásgyakorlás korlátozása, vagy a 
hátrányos megkülönböztetés elleni lázadásként állítják be.

A China Daily egy másik cikke szerint a 
lehallgatóállomások üzemeltetése nem csak az állampolgárok 
magánéletébe való beavatkozás, de a politikai és gazdasági 
biztonság megsértése is egyben. 

Az írás szerzője úgy vélte, hogy az NSA megfigyelési 
tevékenysége, amelynek egyaránt célpontjai barátok 
és ellenfelek, azt mutatja, hogy az Egyesült Államok 
globális fölényének megtartására törekszik, ám az ezzel 
okozott károk immár megkérdőjelezik vezető szerepének 
legitimitását.

mobilhívásait, mit csinálnak az egyezményesen kiadott 
adatokkal. Az úgynevezett terrorista veszélyre, a szervezett 
bűnözés elleni harcra hivatkozva parlamenti jóváhagyással 
ellenőrizhetik magánéletünket, véleményünket, életünket. Ez 
nem Orvell-i rémálom, ez amerikai valóság, amelyhez a magyar 
politikai elit közreműködésével jutottunk el. 

A lehallgatási ügyet nem elég tisztázni, hanem haza kell 
zavarni az összes amerikai megfigyelőt, tanácsadót! 

Elegünk van Amerikából!  

Guido Westerwelle német külügyminiszter kedden 
hivatalába kérette Nagy-Britannia berlini nagykövetét a 
diplomáciai képviseleten működő lehallgató központról 
szóló hírek miatt.

A berlini külügyminisztérium egy szóvivője elmondta: 
felhívták a brit nagykövet figyelmét, hogy a fogadó 
országban zajló kommunikáció megfigyelése egy 
diplomáciai képviseletről ellentétes a nemzetközi joggal, és 
ez abban az esetben is így lenne, ha igaznak bizonyulnának 
a berlini brit nagykövetséggel kapcsolatos hírek.

A The Independent című brit lap kedden arról írt, 
hogy az amerikai Nemzetbiztonsági Ügynökség (NSA) 
volt munkatársától, Edward Snowdentől származó 
dokumentumok alapján a berlini kancellári hivataltól 
és a Reichstagtól, a német parlament alsóházának 
épületétől alig néhány száz méterre álló brit nagykövetség 
tetőterében lehallgató központot működtet a brit kormány 
kommunikációs figyelőszolgálata, a GCHQ.

Ugyancsak a Snowden-féle iratok alapján a német 
hatóságok azt feltételezik, hogy az NSA megfigyelte 
Angela Merkel kancellár mobiltelefonját. Ezért rendelték be 
a külügyminisztériumba az amerikai nagykövetet.
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Hozzám korban is közelálló, hetvenes ismerősöm állít meg 
az utcán, s kérdezi, hogy mit szólok már ahhoz, amit ezek 
a parlamentben csinálnak. Ismerősömről tudni kell, hogy 
vállalkozóként még aktívan mesterkedik, s egyre inkább 
nem tetszik neki az a közelgő veszély, amely egyre több jól 
prosperáló iparos társát elérte, vagyis, hogy lehúzták a rolót, 
tönkre mentek.

Nem panaszképpen, de akár egy jó adószakértőt is képbe 
hozva, egyre ingerültebben mondja, hogy már több mint 
tizenvalahány adóféleséget fizet „ezeknek”, ugyanakkor ő 
meg azt tapasztalja, hogy neki egyre többen tartoznak, átment 
mínuszba, s ha ez így megy tovább, hat alkalmazottját elküldve 
– fel kell adnia vállalkozását.

Magát tovább „turbózva” hozza szóba a politikai vicces 
trükköt, hogy őt, előzményeiben és következményeiben, 
kikészítő adóbevallása elfér akár egy söralátéten is. Aztán, 
mielőtt témát váltunk, hozzáteszi, hogy mint régi, még 

„kádárista maszek”, azokban az időkben évekre tervezhetett, 
óvatosan, de biztosan fejlesztett, míg most minden nap és hét 
nyaktörő kockázat.

Aztán – témát váltva – szaporára vesszük a szót, hogy őneki 
az 1956-ról szóló október 23-i nemzeti ünnepi megemlékezések 
tetőpontja - s „nagyon illetlenül” a „röhej csúcsa” kifejezést 
használva-, a szocik és magukat szoclibnek tituláló vezérek 
totális leszereplése volt a tömeg előtt a színpadon.

Aztán, mikor odajutottunk, hogy a nemzetközi pénztőke teszi 
tönkre az országot, és a hatalmon lévő kormányok mindegyike 
megijed a nemzetközi nagytőke korlátozásától, ismerősöm úgy 
vélte, hogy itt van az eb elhantolva.

Hát akkor neked csak Kádár idején volt jobb – mondom 
búcsúzóul. Igenelt, és kezet fogva elváltunk.

Melyik útkereszteződésben találkozunk újra? – 
gondolkodtam.

nagyvári lászló

mi jó iránybA meGyünk

A lAbor
Miniszterelnökünk nemrég kifejtette 
Angliában, hogy Magyarországon 
egy „laboratórium” működik. Olvasva 
a sorok között, ezt azt jelent(het)
i, hogy hazánk kísérleti üzemként, 
kísérletezések színhelyeként működik. 
A kísérletezők nyilván a politikai 
pártok, míg a kísérleti alany nyilván 
maga a nép. A próbálkozás pedig arról 
szólhat, hogy meddig lehet elmenni, 
meddig lehet terhelni a „magyar 
birkákat”. A jelek szerint a labor jól 
működik, mert a „birka nép” nem 

sztrájkol, nem tüntet, hanem még 
éljenzi, élteti is egykori, illetve jelenlegi 
megnyomorítóit. „Béget” mindenkinek, 
az igaz, s lassan senkinek sem jó, ahogy 
ma élünk, mégis az emberek minden 
olyan párt felé fordulnak, amelyektől 
semmi érdemi változás nem várható. 
Miért van ez így, tényleg nem értem.

Válaszul Széchenyi István 1848-
ban elmondott szavait használtam 
fel, amelyek ma, 165 évvel később is 
megállnak. Így hangzik: 

„Minden nemzetnek olyan kormánya 

van aminőt érdemel. Ha valami oknál 
fogva, ostoba vagy komisz emberek ülnek 
egy bölcs és becsületes nép nyakára, 
akkor a nép azokat a silány fickókat 
minél hamarabb a pokol fenekére küldi. 
De ha egy hitvány kormány huzamosan 
megmarad a helyén, akkor bizonyos, 
hogy a nemzetben van a hiba. Akkor az 
a nemzet aljas vagy műveletlen. Gyáva 
népnek nincs hazája!”

Mi hazát akarunk. A miénket. Mert 
van!

jakabfi zsolt

nem számít, Hogy a vIlág ellenzI a kuba ellenI embargót

Október 29-én újra a Kuba elleni 
amerikai embargó ellen szavazott az 
ENSZ közgyűlése.

A világszervezet 188 tagja ellenezte 

az embargót, hárman hiányoztak a 
szavazásból, és ketten támogatták 
mindössze: nem túl meglepő módon 
az Egyesült Államok és szövetségese, 
Izrael. A szavazás történelmi jelentőségű, 
hiszen soha nem volt ekkora különbség az 
igenek és a nemek aránya között, azonban 
hiába ellenzi a közgyűlés huszonkettedik 
éve zsinórban az embargót, döntése 
nem kötelező érvényű, mondhatni csak 
szimbolikus. 

Az 1960-ban bevezetett embargó 
kezdetben csak arra vonatkozott, hogy 
Kuba nem államosíthatta amerikai 
állampolgárok és cégek tulajdonát, két 

évvel később azonban szinte totális 
embargóra bővítették.

Bruno Rodriguez kubai külügy-
miniszter a közgyűlés előtt elmondta: 
a blokád bevezetése óta körülbelül 
1126 trillió dollárnyi gazdasági kárt 
okozott. „A mi kis szigetünk nem jelent 
veszélyt a szuperhatalom biztonságára. 
A gazdasági, kereskedelmi és 
pénzügyi blokád által okozott emberi 
károk azonban beláthatatlanok” – 
hangsúlyozta a külügyminiszter. 
„A kubaiak 76 százaléka születése 
óta szenved a blokád rettenetes 
következményeitől” – emelte ki.
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eGyre 
szeGényebben

Ukrajnában 2,4 százalékkal 3227 
hrivnyára, azaz körülbelül 97 ezer 
forintra csökkent az átlagkereset 
szeptemberben az előző havihoz képest 
– hozta nyilvánosságra az ukrán állami 
statisztikai hivatal. Az adatok szerint a 
legjobban a légi közlekedés dolgozói 
keresnek, akik a múlt hónapban 
átlagosan 11 ezer hrivnya, mintegy 
330 ezer forintos fizetést vittek haza. 
Átlag felett kerestek még a pénzügyi 
és biztosítói szektor alkalmazottai, 
akiknek a bére 6045 hrivnya, 180 
ezer forint körüli volt. A legkevesebb 
fizetést a postai dolgozók kapták, átlag 
1877 hrivnyát, azaz 56 ezer forintot. 

Az átlagbérnél némileg többet, 
mintegy 3400-4000 hrivnyát, 102 ezer 

és 120 ezer forint között az iparban, 
a közlekedésben, az informatikai és 
távközlési területen dolgozók, illetve 
a művészeti szféra alkalmazottai 
kerestek. 

A pedagógusok és az egészségügyi 
dolgozók átlag alatti bért, azaz 76 
ezer forint körüli fizetést vittek haza 
szeptemberben.

A hivatalos statisztika szerint a 
bértartozás – azaz amennyi fizetést 
nem kapnak meg a dolgozók - 4,1 
százalékkal nőtt, és októberre elérte 
a 1,02 milliárd hrivnyát, vagyis 30,6 
milliárd forintot. Ebből a legnagyobb 
elmaradást az ipari vállalatok 
halmozták fel, 477,4 millió hrivnyát, 
több mint 14,3 milliárd forintot.

A kommunista nézetek terjesztésének 
tilalmáról nyújtott be törvényjavaslatot 
hétfőn a parlamentben a nacionalista 
Szvoboda (Szabadság) párt két vezetője, 
Oleh Tyahnyibok pártelnök és Andrij 
Mohnik alelnök.

A javaslat valójában a parlamentben 
frakcióval rendelkező Kommunista 
Párt (KPU) betiltására irányul. A múlt 
hónapban a Vitalij Klicsko ökölvívó 
vezette UDAR (Ütés) párt egyik 
parlamenti képviselője jelentette be, 
hogy népszavazást kezdeményeznek a 
Kommunista Párt betiltásáról.

A kommunisták képviselőcsoportja 
az egyetlen az ukrán parlamentben, 
amely ellenzi Ukrajna európai uniós 
közeledését és NATO-tagságát, és 
azt szeretné elérni, hogy az ország 
megtartsa függetlenségét. Ukrajna 
gazdasági jövőjét pedig nem a hazai ipar 
és mezőgazdaság totális szétverésében 
képzeli el. Fel akarja eleveníteni a 
hagyományosan működő „szovjet” 
kapcsolatokat, csatlakozni akar az 
orosz-fehérorosz-kazah vámunióhoz. 
Ez ügyben már több alkalommal 
próbáltak referendumot kiíratni, a 
központi választási bizottság azonban 
elutasította kezdeményezésüket.

A Krím-félszigeten lévő 
Szimferopolban vasárnap az „orosz 
egység” napja alkalmából tartott 
Moszkva-barát felvonuláson résztvevők 
megpróbáltak elégetni egy európai 

uniós zászlót. Miután nem sikerült 
meggyújtaniuk, szétszaggatták és 
megtaposták, így jelezve tiltakozásukat 
Kijev nyugati integrációs irányvonalával 
szemben. A megmozduláson helyi 
kozákok, nyugdíjasok és kommunista 
fiatalok vettek részt, becslések szerint 

betiltAnák A kommunistákAt ukrAjnábAn
„bűnük”, Hogy nem kérnek az eu-ból és a nato-ból

több ezren. Eközben a szintén déli 
országrészben lévő Mikolajiv városában 
tartott hasonló demonstrációt a 
Szvoboda párt aktivistáit zavarták 
meg, füstbombákat dobva a felvonulók 
közé. A rohamrendőrök két nacionalista 
aktivistát vettek őrizetbe. 
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